
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty,

Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu  18 kwietnia  2023 roku 

o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 13 radnych
nieobecnych                - 1 radny /M. Klafczyński/

Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Stanisław Kaznowski.

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski – o godzinie 1400 otworzył wspólne posiedzenie
Komisji  i  po  powitaniu  Radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na
podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1.Sprawy regulaminowe.
2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.
3.Zimowe utrzymanie dróg i chodników w Gminie Kowalewo Pomorskie.
4.Projekty uchwał i tematy informacyjne.
5.Zapytania, sprawy różne.
6.Zakończenie. 
                                                           
Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski  – odczytał treść porządku posiedzenia i zapytał
czy ktoś ma uwagi do porządku posiedzenia.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski  –  poprosił o przyjęcie protokołu z posiedzenia
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, która odbyła się 21 marca 2023 roku. 
Radni przyjęli protokół jednogłośnie.

Następnie  Przewodniczący  Komisji  poprosił  o  przyjęcie  protokołu  ze  wspólnego  posiedzenia
Komisji, które odbyło się 21 marca  2023 roku. 

Radny  Jerzy  Koralewski  – poprosił  Kierownika  ref.  TIiGG  Bożenę  Rymanowska  oraz
Kierownika ref. GKiM Małgorzatę Wegner o sprecyzowanie wypowiedzi zawartej w protokole.
Po sprecyzowaniu wypowiedzi przez Kierowników Radni przyjęli protokół jednogłośnie.
 
Ad.3. Zimowe utrzymanie dróg i chodników w Gminie Kowalewo Pomorskie.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że Radni wraz z zaproszeniem na
posiedzenie  Komisji  otrzymali  do  zapoznania  materiał  dotyczący  zimowego  utrzymania  dróg
i chodników w Gminie Kowalewo Pomorskie, następnie omówiła materiał.

Radny Jerzy Koralewski –  zapytał  dlaczego  koszt  utrzymania  dróg i  chodników w sołectwie
Kowalewo Pomorskie wynosi tylko 172,80 zł.
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Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – wyjaśniła, że kwota ta dotyczy tylko sołectwa, a nie
miasta. Koszty zimowego utrzymania w mieście są w ramach powierzenia w ZGKiM. Dodała, że
przedstawiony materiał dotyczy tylko sołectw. 

Radny  Wojciech  Małkiewicz –  zapytał  co  spowodowało  znaczący  wzrost  kosztu  utrzymania
chodników i dróg u jednego z wykonawców w porównaniu z sezonem 2021/2022.

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata  Wegner –  wyjaśniła,  że  Gmina podzielona  jest  na  rejony
i w  przetargu można było składać oferty częściowe. W danym rejonie najkorzystniejsza oferta
wygrywa. Na niektóre rejony została złożona tylko jedna oferta, z uwagi na zbyt daleki dojazd do
miejsca docelowego. 

Radny  Robert  Bejgier  –  poinformował,  że  przedstawione  są  szczegółowe  kwoty  utrzymania
chodników  i  dróg  na  dane  sołectwo.  Nie  ma  podanej  kwoty  jaka  została  przeznaczona  na
utrzymanie dróg i chodników na terenie miasta. Uważa, że byłoby zasadne by taka kwota została
przedstawiona. 

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata Wegner – wyjaśniła,  że rozmawiała  z księgową z ZGKiM
i  otrzymała  informację,  że  rozliczanie  kosztów  następuje  w  różnych  działach.  Na  dzień
sporządzenia informacji nie było możliwości sprawdzenia jaki był koszt zimowego utrzymania dróg
i chodników na terenie miasta.

Prezes  Lidia  Jankowska –  dodała,  że  jeżeli  jest  taka  konieczność  zostanie  sprawdzony  koszt
zimowego utrzymania dróg i chodników. Dodała, że w najbliższym czasie będzie przeprowadzony
audyt, sprawdzający koszty powierzenia ZGKiM, który umożliwi ustalenie tych danych. 

Radna Halina Dąbrowska – zapytała czy utrzymanie chodnika w miejscowości Bielsk, który leży
przy drodze powiatowej jest w gestii sołectwa. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  odpowiedziała,  że  nowy  chodnik  asfaltowy
należy  do  Zarządu  Dróg  Powiatowych.  Utrzymanie  starego  chodnika  z  Kowalewa  do  Bielska
należy do sołectwa. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału.

Ad.4. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka - Sałatowska – poinformowała, że pierwszy projekt uchwały
omówi Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner.

• PURM w sprawie zmiany uchwały nr XI/93/19 Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim
z dnia 28 października 2019 r.  w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości
i porządku na terenie gminy Kowalewo Pomorskie.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – omówiła projekt uchwały.

Radny  Robert  Bejgier –  odniósł  się  do  zapisu  w  §  11  i  zapytał  czy  częstotliwość  wywozu
nieczystości ciekłych wynika z ustawy.
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Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  odpowiedziała,  że  częstotliwość  wywozu
nieczystości  ciekłych  ustala  Gmina.  Z  ustawy  wynika  zapis,  że  należy  opróżniać  nieczystości
z  osadników.  Dodała,  że  na  stronie  internetowej  Urzędu  w  zakładce  Komunikaty  wodno-
kanalizacyjne  znajduje  się  wykaz  firm  posiadających  zezwolenia  w  zakresie  opróżniania
zbiorników bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych. 

Radny Jerzy Koralewski – zapytał czy przyjmowana uchwała na ostatniej Sesji RM  zmieniająca
uchwałę w sprawie wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Kowalewo Pomorskie jest powiązana
z omawianym obecnie projektem uchwały. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  odpowiedziała,  że  są  to  nakazy  wynikające
z  Ustawy.  Ustawa  o  utrzymaniu  czystości  i  porządku  w  gminach  oraz  Prawo  Wodne  bardzo
rygorystycznie  podchodzą  do  firm,  które  odbierają  i  wywożą  ścieki.  Obecnie  w  Gminie
przeprowadzane są kontrole na nieruchomościach.  

Radny Jerzy Koralewski – poinformował,  że wyczytał,  że  podczas wywożenia ścieków mogą
dostać się do oczyszczalni ścieków bakterie, które zabijają florę bakteryjną, a jej odbudowa jest
kosztowna. 

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata  Wegner – odpowiedziała,  że przyjmowane są tylko ścieki
bytowe, nie przyjmowane są ścieki przemysłowe. ZGKiM ściśle określił w umowie, jakie ścieki
mogą być dowożone do oczyszczalni ścieków, by nie zabić flory bakteryjnej, która znajduje się
w reaktorach. Odbudowa flory bakteryjnej trwa kilka miesięcy i jest bardzo kosztowna. 

Radna  Jolanta  Wypych –  poinformowała,  że  nie  zawsze  ścieki  od  osoby  fizycznej  są
odpowiednie. Nie wolno używać środków na bazie chloru, a nie wszyscy tego przestrzegają.  

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata Wegner – odpowiedziała,  że w ściekach bytowych nie ma
takiego  stężenia  jak  w  ściekach  przemysłowych,  które  zawierają  różne  związki.  ZGKiM
systematycznie bada poziom flory bakteryjnej.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka - Sałatowska – poinformowała, że kolejny projekt uchwały
omówi Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry.

• PURM w sprawie przyjęcia regulaminu  nadawania tytułu „Honorowego Obywatela Gminy
Kowalewo Pomorskie”

Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – omówiła projekt uchwały.

Radny Wojciech Małkiewicz – zapytał czym jest podyktowana zmiana i uchwalenie regulaminu.

Kierownik BRM Donata Pilarska-  Mądry –  poinformowała,  że  poprzedni  regulamin nie  był
przyjmowany  uchwałą,  był  to  wewnętrzny  regulamin,  który  członkowie  Kapituły  określili.
Rozeznała temat i Radca Prawny zajął stanowisko, że taki regulamin należy przyjąć uchwałą Rady. 
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Radny  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  przygotowany  projekt  uchwały  jest  niespójny
w niektórych sformułowaniach. Wyjaśnił, że nadawany jest tytuł Honorowego Obywatela Gminy
Kowalewo Pomorskie, a nadanie tytułu „Honorowego Obywatela Gminy Kowalewo Pomorskie”
jest najwyższym wyróżnieniem Miasta Kowalewa Pomorskiego. Następnie poinformował, że ma
wątpliwości co do wykonania uchwały przez Burmistrza Miasta. Następnie dodał, że w § 2, gdzie
jest  mowa o  Kapitule  należy zmienić zapis  „Kapitule  – rozumie się  przez  to  skład Honorowej
Kapituły Miasta Kowalewa Pomorskiego”. 
Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – poinformowała, że w uchwale podjętej w 2020 roku,
gdzie  została  powołana  Honorowa  Kapituła  było  takie  określenie.  Zapisy  są  powielane  przy
regulaminie, by była spójność.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski  –  poinformował,  że  Regulamin  określa
szczegółowe  regulacje  i  zasady  nadawania  tytułu  Honorowego  Obywatela  Gminy,  natomiast
Kapituła sama w sobie jest Kapitułą Miasta Kowalewa Pomorskiego. 

Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – poinformowała, że takie nazewnictwo do tej pory
funkcjonowało i nie było uwag pod tym kątem.

Radny Jerzy Koralewski – uważa, że musi to być w jakiś sposób ujednolicone. Dla przykładu
podał,  że  Miasto  Toruń  jest  Gminą,  ale  Honorowe  Obywatelstwo  jest  Miasta  Torunia.
Poinformował, że w 2020 roku, kiedy była podejmowana uchwała, zgłaszał te poprawki.

Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – poinformowała, że gdyby takie poprawki zostały
zgłoszone przez Radnego, z pewnością zostałyby również naniesione w projekcie uchwały. 

Radny Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  w Ustawie  o  samorządzie  gminnym jest  zapis,
mówiący o tym, że jeżeli siedziba Gminy jest na terenie Miasta, można używać nazwy Miasto.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski - wyjaśnił, że Miasto jest integralną częścią Gminy.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – poinformował, że urzędowo Burmistrz także
jest Burmistrzem Miasta, a nie Gminy. Dodał, że mówiąc o Kapitule, mówi się o Kapitule Miasta,
a  tytuł dotyczy Honorowego Obywatela Gminy. 

Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – wyjaśniła, że taki sam zapis „Honorowy Obywatel
Gminy Kowalewo Pomorskie” jest w Rozdziale 8 Statutu Gminy Kowalewo Pomorskie. 

Radca  Prawny  Dariusz  Chyła –  odniósł  się  do  zapisu  dotyczącego  wykonania  uchwały
i  poinformował,  że  wpisywanie  Przewodniczącego  Rady  jest  niezgodne  z  zasadami  techniki
prawodawczej, gdzie organem wykonawczym jest Burmistrz. Jest to zapis porządkowy wynikający
z Rozporządzenia. 

W  wyniku  dyskusji  ustalono,  że  do  projektu  uchwały  Radni  mogą  zgłosić  swoje  poprawki
w terminie do 5 maja 2023 roku. Następnie projekt z naniesionymi poprawkami zostanie jeszcze raz
przedłożony Radnym. 

Tematy informacyjne.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że razem z Przewodniczącym Rady Miejskiej
uczestniczył w spotkaniu z Wojewódzkim Komendantem Policji oraz Powiatowym Komendantem
Policji, podczas którego rozmawiano o dalszych planach funkcjonowania Policji w Kowalewie 
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Pomorskim. Została pokazana działka, na której będzie mógł powstać budynek. Mówiono również
o szczegółach inwestycyjnych. Budowa posterunku wiąże się z powiększeniem etatów w Gminie.
Kwota budowy posterunku wyniesie około 6 000 000,00 zł. Przed przekazaniem działki Gmina na
własny koszt będzie musiała wykonać badania geologiczne. Działka znajduje się na ulicy Chopina,
obok byłej lecznicy weterynaryjnej. Dodał, że na spotkaniu obecny był również Starosta Powiatu,
który zadeklarował, że pochyli się nad tym, by był osobny wjazd na działkę. 

Radny  Piotr  Strzelecki –  zapytał  czy  Gmina  przekaże  działkę  aportem  czy  jako  wieczyste
użytkowanie.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że od Skarbu Państwa w imieniu,
którego  działa  Starosta  Golubsko-Dobrzyński,  wpłynie  wniosek   do  Gminy  o  przekazanie
nieruchomości.  Zostanie  przygotowany  projekt  uchwały  o  przekazaniu  w formie  darowizny  na
rzecz Skarbu Państwa, z przeznaczeniem na lokalizację Posterunku Policji. Skarb Państwa przekaże
to Policji w trwały zarząd, bo tak wynika to z przepisów. 

Radny Marcin  Dunajski –  zapytał  czy  wkładem Gminy będzie  tylko  przekazanie  działki  czy
zostanie przekazany również wkład finansowy.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że na dzień dzisiejszy przekazana
zostanie tylko działka.  Jeżeli  stworzą się możliwości finansowe i  będzie możliwość pozyskania
środków Gmina będzie starać się o te środki. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że na dzień dzisiejszy po stronie Gminy jest
przekazanie działki i wykonanie badań geologicznych.

Radny Rober Bejgier – zapytał czy jest w zamyśle, żeby posterunek Policji połączyć z punktem
medycznym, gdzie będą mogły funkcjonować karetki pogotowia.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  na  spotkaniu  była  mowa
o  zlokalizowaniu  w  budynku  podstacji  pogotowia  ratunkowego.  Komendant  Wojewódzki
powiedział, że może zostać wygospodarowane pomieszczenie, na zasadzie wynajmu, przekazane
dla ratownictwa medycznego. Wyjaśniła, że są to odrębne służby i dwóch funkcji na etapie budowy
nie można łączyć. 

Radny Rober Bejgier – zapytał czy wiadomo co się stanie z obecną siedzibą posterunku Policji.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że myślał nad tym by budynek przejąć od
Starostwa  na  otwarcie  żłobka,  jednak  remont  pomieszczeń  oraz  dostosowanie  budynku byłyby
wysokie, dlatego odstąpił od tego pomysłu. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że nie ma takiej wiedzy.

Radny Wojciech Małkiewicz – zapytał czy były również brane pod uwagę inne lokalizacje.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że była brana pod uwagę inna lokalizacja,
jednak odstąpiono od niej bo wydawała się niewłaściwa.

Radny Wojciech Małkiewicz – zasugerował, że na ul. Działkowej byłaby również odpowiednia
działka dla powstania posterunku Policji. 



- 7 -

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że działka ta nie jest własnością
Gminy.

Radny  Jerzy  Koralewski –  odniósł  się  do  otrzymanej  odpowiedzi  na  interpelację  odnośnie
wyznaczenia na parkingach znaków poziomych i ustawienia znaków pionowych informujących, że
jest to miejsce dla rodziny, mam z dziećmi i kobiet w ciąży /znak D-18a/, która jest dla Niego
niesatysfakcjonująca.  Kolejno  odniósł  się  do  odpowiedzi  na  interpelację,  dotyczącą
wyremontowania grobu i poinformował, że z odpowiedzi nic nie wynika. Następnie odniósł się do
odbywania  wspólnych  posiedzeń  Komisji  i  wyjaśnił,  że  Ustawa  o  samorządzie  gminnym  nie
reguluje kwestii odbywania wspólnych posiedzeń Komisji Rady Gminy, ani też nie daje uprawnień
Radom Gmin  do  samodzielnego  regulowania  tego  zagadnienia.  Uprawnienie  takie  nie  wynika
również  z  jakichkolwiek  innych  aktów  prawnych  o  charakterze  powszechnie  obowiązującym.
Odbywanie wspólnych posiedzeń Komisji  jest  wbrew Ustawie.  Dodał,  że Sądy uchylają  zapisy
w Statutach Gminy. Komisje są powoływane do realizowania określonych zadań, ich praca powinna
skupiać się na konkretnych, wskazanych w Planach Pracy Komisji zadaniach, a nie na wspólnej
pracy całej Rady. W takiej sytuacji powoływanie Komisji traciłoby byt. Praca stałych Komisji stała
się niczym innym jak pracami całej Rady. Dodał, że nie neguje wspólnego obradowania, jednak
wskazuje,  że  jest  to  wbrew Ustawie.  Uprawnienie  takie  nie  wynika  również  z  jakiegokolwiek
innego aktu prawnego, o charakterze powszechnie obowiązującym. 

Radny Ryszard Lipiński  -  zgłosił,  że w miejscowości Mlewo za szkołą,  skręcając w lewo, na
mostku  znajduje  się  przepust,  który  się  zarwał.  Następnie  zawnioskował  o  ustawienie  znaku
tonażowego do 8 ton przy żwirowni, na drodze wylotowej w kierunku Węgorzyna.

Radny Ryszard Lipiński  - poinformował, że na przystanku w mieście, koło przychodni Eskulap
nie zatrzymują się autobusy. Poprosił o przywrócenie przystanku autobusowego.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  odniósł  się  do  odpowiedzi  na  interpelację  w  sprawie
wyremontowania  grobu  i  poinformował,  że  został  złożony  wniosek  do  IPN  na  pozyskanie
pieniędzy, obecnie czekają na odpowiedź.  Kolejno odniósł się do wniosku odnośnie wyznaczenia
miejsc parkingowych i  poinformował,  że w naszej Gminie taki problem nie występuje,  kobiety
w ciąży i matki z dziećmi nie mają problemu z zaparkowaniem auta. 

Radna  Halina  Dąbrowska  –  poinformowała,  że  nie  rozumie  dlaczego  przed  pandemią  i  we
wcześniejszej  Kadencji  były  zwoływane  wspólne  posiedzenia  Komisji.  Odbywały  się  wspólne
posiedzenia  Komisji,  w  których  powielali  się  Radni.  Zasugerowała  by  odrębne  posiedzenia
odbywały się o godz. 1200.

Radny Piotr Strzelecki – odniósł się do Programu Małej Retencji, który dotyczy działek gminnych
i  zasugerował,  by   w  miejscowości  Chełmoniec  zrekultywować  stawy.  W  ramach  budżetu
obywatelskiego,  przedmiotem  głosowania  był  projekt  dotyczący  Rewitalizacji  centrum  wsi
Chełmoniec poprzez zagospodarowanie dwóch zbiorników wodnych, który nie przeszedł. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska –  poinformowała,  że  patrząc  na  definicję  małej
retencji wyprodukowana i pozyskana woda powinna być wykorzystana.

Zastępca Kierownika ref. TIiGG Małgorzata Dębińska - wyjaśniła, że chodzi o przeznaczenie
na zagospodarowanie terenów zielonych. Wniosek należy napisać, uzasadnić i na koniec rozliczyć. 
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Radna  Jolanta  Wypych  –  zgłosiła,  że  na  wjeździe  do  MGOK  zarwała  się  kostka  granitowa
i podczas opadów deszczu powstają kałuże.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – odniosła się do zagadnień  dotyczących:

- interpelacji Radnego Jerzego Koralewskiego, dotyczącej oznakowania parkingów – dodała, że nie
jest to wniosek, który załatwia się w przeciągu tygodnia czy dwóch. W odpowiedzi zostało zawarte
to, co jest możliwe do zrobienia w danym momencie. Rozpatrzenie tego wniosku wymaga czasu.
Wystąpiono z pismem do wszystkich sklepów na terenie Miasta.

- uporządkowania grobu Pana Falarskiego – dodała,  że rozmawiała z Radnym na ten temat,  że
Gmina wystąpiła  do IPN. Zapewniła,  że ze strony Gminy nie  było ani  jednego dnia przestoju,
w chwili obecnej finalizowana jest umowa na kwotę 28 500,00 zł. Wyjaśniła, że trwa to tak długo,
ponieważ Gmina chciała by tym dofinansowaniem został również objęty drugi pomnik –  żony Pana
Falarskiego. Grób żony się nie kwalifikował, dlatego należało zmienić projekt, by można było objąć
obydwa projekty. Załatwienie sprawy jest w toku, nie ma ze strony Urzędu żadnej bezczynności,
zostały wysłane dokumenty do zawarcia umowy i Gmina oczekuje na sfinalizowanie i podpisanie
umowy.

- przepustu pod drogą – poinformowała, że zostanie to sprawdzone,

-  tonaż  do  8  ton  -  poinformowała,  że  sprawdzi  czy  jest  możliwość  ustawienia  takiego  znaku,
ponieważ obecnie jest  postawiony znak „zakaz wjazdu samochodów ciężarowych”.  Zostanie  to
ustalone  z  projektantem,  który  odpowiada  za  organizację  ruchu,  czy  jeden  znak  nie  wyklucza
drugiego. Jeżeli będzie możliwość wprowadzenia tego znaku, zostanie to poczynione w przyszłym
roku, ponieważ musi być zmieniona organizacja ruchu.

- przystanku w mieście – poinformowała, że zostało wysłane pismo do Urzędu Marszałkowskiego
i czekają na odpowiedź. Dodała, że na Sesję majową, ma zostać przygotowana uchwała intencyjna.

-  oznakowania  –  poinformowała,  że  wpłynęła  do  Burmistrza  Miasta  petycja  mieszkańców
w  sprawie  parkowania  przez  mieszkańców  pojazdów  przy  ul.  Plac  700-  lecia  w  Kowalewie
Pomorskim. Następnie odczytała treść petycji, która stanowi załącznik do protokołu.

Radna Jolanta Wypych – zaproponowała by skrócić czas parkowania /1 godziny/do godziny 1700.

Radny Marcin Dunajski – poinformował, że według Niego petycja jest niezasadna. Podpisało się
tylko 21 osób, a Gminę zamieszkuje 11 000 osób. Każdy ma prawo zaparkować samochód na
mieście, by iść zrobić zakupy. Nie jest to zrobione pod kątem przedsiębiorców, tyko mieszkańców
Gminy. 

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner  – poinformowała, że zmiana organizacji ruchu jest
kosztowna  i  długotrwała,  należy  zmianę  ustalić  z  Policją  i  Starostwem.  Następnie  dodała,  że
otrzymała odpowiedź od Starostwa na wniosek Radnego Marcina Dunajskiego odnośnie pękającego
asfaltu na drodze w Sierakowie. Odczytała treść odpowiedzi, która stanowi załącznik do protokołu.
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Kierownik  BRM  Donata  Pilarska-  Mądry –  odniosła  się  do  wypowiedzi  Radnego  Jerzego
Koralewskiego, odnośnie odbywania wspólnych posiedzeń Komisji i  poinformowała, że w Statucie
jest zawarty zapis mówiący o możliwości odbywania wspólnych posiedzeń Komisji. Dodała, że to
czego  nie  reguluje  Ustawa,  Rada  ma  prawo  wewnętrzną  pracę  Rady  unormować  zapisami
w  Statucie.  Nadzór  tego  zapisu  nam  nie  kwestionował,  więc  zapis  zawarty  w  Statucie  jest
poprawny. 

Radny  Jerzy  Koralewski –  uważa,  że  zapis  ten  uszedł  Panu  Wojewodzie.  Zapis  ten  jest
pozaustawowy. 

Radny  Robert  Bejgier  –  poinformował,  że  na  wspólne  posiedzenia  Komisji  zawsze  patrzył
sceptycznie. Na ostatnie odrębne posiedzenie Komisji Budżetowej, nie przyszli zaproszeni goście.
Jak najbardziej słuszne były wspólne posiedzenia Komisji podczas pandemii. Rada nadal obraduje
w tym samym trybie pomimo tego, że pandemia się zakończyła. Następnie odniósł się do regulacji,
o których wspomniała Kierownik BRM i dodał, że nie ma tych regulacji na piśmie. Jest to tylko
nasze  ustalenie  wewnętrzne.  Uważa,  że  tego  tematu  nie  rozwiążą  w  trakcie  trwania  kadencji,
ponieważ zdania są podzielone. Kolejno odniósł się do zaproszenia jakie otrzymał na spotkanie
w  SP  Kowalewo  i  Przedszkolu  Publicznym,  zapytał  dlaczego  nie  otrzymał  zaproszenia  do
pozostałych placówek.

Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – poinformowała, że każdy Radny otrzymał stosownie
zaproszenie do danego obwodu.  Zaproszenie na objazd otrzymała tylko Komisja Oświaty, Kultury,
Sportu i Zdrowia.

Radny  Robert  Bejgier  – poinformował,  że  otrzymał  informację  od  mieszkańców,  że  zostały
złożone wnioski odnośnie przejęcia okolicznych działek znajdujących się  niedaleko Jego miejsca
zamieszkania i zapytał czy to prawda.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że wniosek został złożony, została
przygotowana odpowiedź, z tym, że sytuacja jest tego typu, że to nie jest działka drogowa, są to
grunty rolne klasy III.  Jeżeli  właściciele  doprowadzą do zmiany klasyfikacji  gruntów na drogę
i  będzie  to  działka  drogowa,  Burmistrz  wystąpi  do  Radnych,  żeby  podjąć  decyzję  odnośnie
ewentualnego przejęcia w formie uchwały. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  z  własnej  inicjatywy  prosi  o  wszelkie  wsparcie
i pomoc.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że nie jest to zależne od Gminy.
Starosta prowadzi ewidencję gruntów i budynków, a Gmina nie jest właścicielem. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  jeżeli  działka  zostanie  przejęta  przez  Gminę
i  zostanie  ona  właścicielem,  łatwiej  będzie  pozyskać  finanse  z  zewnątrz,  na  różnego  rodzaju
inwestycje.  Następnie zapytał czy odzywał się przedsiębiorca,  który szuka placu na parkowanie
autobusów. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  przedsiębiorca  dzwonił,
natomiast miał sprecyzować  prośbę na piśmie. Do dnia dzisiejszego nie skontaktował się z Nią
pomimo tego, że podała maila.  Wyjaśniła, że przedsiębiorca potrzebuje plac utwardzony, natomiast
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Gmina  takiego  placu  nie  posiada.  Jeżeli  sprecyzuje  swoje  potrzeby,  zostaną  wskazane  grunty,
których właścicielem nie jest Gmina, a sprostają Jego oczekiwaniom.

Radny Robert Bejgier –zapytał czy inicjatywą Gminy było zamontowanie tabliczek z napisami
brajlem, czy reguluje to ustawa, oraz czy Gmina otrzymała na to jakieś środki.

Sekretarz Gminy Monika Piróg – poinformowała, że reguluje to Ustawa o dostępności, środki
finansowe na tabliczki Gmina otrzymała z zewnątrz.

Radny Robert Bejgier –zapytał czy muszą to zastosować wszystkie Urzędu w Polsce.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że obiekty publiczne muszą być
dostosowane dla osób niepełnosprawnych. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  sukcesywnie  każdy  Urząd  będzie
musiał dostosować swoje obiekty dla potrzeb osób z niepełnosprawnością. 

Radny Robert  Bejgier –zapytał  Pana Burmistrza,  czy została  podjęta  decyzja  odnośnie pisma,
które złożył w imieniu Zarządu, związanego z dofinansowaniem wyjazdu. 

Burmistrza Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że w najbliższych dniach zostanie podjęta
decyzja wraz z Kierownictwem Urzędu.  Następnie poinformował o awarii wody na ul. Batalionów
Chłopskich, która miała miejsce w sobotę. Dodał, że zostanie wymieniony kawałek rury, ponieważ
w kilku miejscach zostały założone opaski przez poprzedniego administratora. Następnie dodał, że
w dniu dzisiejszym był razem z Panią Kierownik TIiGG na ujęciu wody w Piątkowie, która została
zmodernizowana w sposób należyty.  Dodał, że warto było pozyskać pieniądze na modernizację,
uważa że wszystkie ujęcia wody powinny być zmodernizowane w taki sposób. Po modernizacji
ujęć wody, należy dokonać jak najszybszej wymiany sieci wodociągowej. 

Radna Hanna Kalinowska – zgłosiła,  że w miejscowości Podborek na zakręcie powstała wyrwa.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że w czasie remontów cząstkowych
zostanie to naprawione zimnym asfaltem, jednak muszą być odpowiednie temperatury. 

Radny  Wojciech  Małkiewicz –  odniósł  się  do  awarii  wodociągowych  i  zapytał  dlaczego
w naprawie  bierze  udział  podmiot  prywatny,  skoro  Spółka  Wodna  posiada  odpowiedni  sprzęt.
Dodał, że takie pytanie otrzymał od mieszkańca.

Prezes  ZGKiM  Lida  Jankowska –  poinformowała,  że  ZGKiM  korzysta  z  usług  koparki
prywatnego przedsiębiorcy, z racji tego że Spółka Wodna pracuje w godzinach 700 -1500  , a awaria
nie wybiera godziny. Wyjaśniła, że w sobotę na ul. Batalionów była koparka z ZGKiM, natomiast
na ul. Odrodzenia była koparka od przedsiębiorcy.  W obydwu miejscach na sieci jest instalacja
żeliwna. Na drodze krajowej, na instalacji założone są cztery opaski. Prowadzone jest rozeznanie,
czy nie warto by było pobudować drugiego przyłącza od strony ulicy Konopnickiej. Wyjaśniła, że
kopanie  odcinka  drogi  byłoby  bardziej  kosztowne  niż  pobudowanie  własnymi  siłami  nowego
przyłącza. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał o drogę, która będzie budowana w Chełmońcu, której wartość
projektu będzie wynosiła 4 860 000,00 zł.  Zapytał  jaka  jest  specyfikacja  tego  projektu.  Podczas
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objazdu dróg była mowa o tym, by ta droga została wykonana w oszczędny sposób. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  dokumentacje  projektowe
wykonywał  referat  GKiM,  w  takim  zakresie  został  złożony  wniosek  do  Wojewody
o dofinansowanie. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  droga  jest  dosyć  długa.
Dokumentacja  była  opracowywana  dość  dawno,  zostanie  to  sprawdzone  i  Radny  otrzyma
odpowiedź. W trakcie projektowania drogi nie obowiązywały kanały technologiczne.  

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  jeżeli  chodzi  o  kanały
technologiczne, to Starosta postawił wymóg ujęcia w tej dokumentacji kanału technologicznego, na
etapie zgłoszenia. Po opracowaniu tej dokumentacji Gmina wystąpiła do Ministerstwa i otrzymała
zgodę na odstępstwo od budowy kanału technologicznego. 

Kierownik  ref.  GKiM Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  na  drodze  zostanie  wylany
podwójny asfalt. Dodała, że średni koszt budowy 1 kilometra drogi wynosi 1 000 000,00 zł. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  Radny  mówi  o  wartości
kosztorysowej. Jeżeli projektant robi dokumentację projektową łącznie z nią sporządza kosztorys
inwestorski,  który  jest  ważny  przez  okres  6  miesięcy.  Po  tym czasie  należy  go  aktualizować.
Wyjaśniła,  że  wartość  kosztorysowa nie  jest  wartością  inwestycji.  Faktyczne  koszty  inwestycji
wynikną po ogłoszeniu przetargu. Koszt drogi Elzanowo-Szychowo, która była robiona w zeszłym
roku wynosił około 1 200 000,00 zł. 

Radny Marcin Dunajski – poinformował, że droga ta jest strategiczna.

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że technologia wykonania obu
dróg jest taka sama. 

Radny Marcin Dunajski – poinformował, że asfalt częściowo został zaprojektowany w kierunku
Chełmońca.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że jeżeli na drogę uda się pozyskać
środki zewnętrzne, grzechem byłoby nie skorzystać z tego i nie zrobić tego odcinka drogi. Jeżeli
Gmina nie otrzyma dofinansowania i będzie droga robiona ze środków własnych, ta część asfaltu
zostanie pominięta.  

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  droga  ta  jest  na  liście
rezerwowej u Wojewody. Na dzień dzisiejszy dofinansowanie jest tylko na ulicę Drzymały. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał czy dofinansowanie będzie na 55%.

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała,  że tak jak wynika z  konkursu
ogłaszanego przez Wojewodę. 

Radny Piotr Sęk – poinformował, że w Gminie Radomin w tym roku będzie budowanych 11 km
dróg, średni koszt budowy 1 kilometra drogi jest /2x4 cm, 4 metry szerokości, z  pełną  podbudową,
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z rowami i  wjazdami/ w granicach 900 000,00 zł, drogi wykonuje PRD Lipno i Pan Wilczyński.
W Gminie Golub Dobrzyń  /2x3 cm/ wykonuje PRD Lipno za kwotę 750 000,00 – 800 000,00 zł za
1 kilometr. Dodał, że te Gminy mają zakaz pisania wniosków, jeśli dofinansowanie jest niższe niż
85%. Dofinansowanie z Polskiego Ładu wynosi 95%, wspomniane Gminy piszą kilka wniosków,
na drogi w różnych miejscowościach.   Projekt  na każde zadanie kosztuje  50 000,00 zł.  Gmina
Radomin  za  projekt  budowy  odcinka  11  km  drogi,  zapłaciła  50  000,00  zł,  u  tego  samego
projektanta,  z  którego korzysta  nasza  Gmina.  Zasugerował,  że  należałoby  zadzwonić  i  zapytać
w innych Gminach, które elastycznie piszą wnioski. 

Radny  Robert  Bejgier  –  odniósł  się  do  wypowiedzi  Pani  Prezes  ZGKiM,  odnośnie  godzin
funkcjonowania  Spółki  Wodnej  i  stwierdził,  że  Spółka  nie  jest  zainteresowana  pozyskaniem
dodatkowych środków pieniężnych. 

Radny Piotr Strzelecki – uważa, że brakuje wspólnego porozumienia pomiędzy Spółką Wodną
a ZGKiM. Poinformował,  że  porozmawia  z  Prezesem Spółki,  uważa,  że  powinno być  zawarte
porozumienie,  na  usługi.  Kolejno  zapytał  ile  było  chętnych  firm  w przetargu,  na  dostarczenie
białego kamienia. Uważa, że błędem było ogłoszenie przetargu na kamień, ponieważ z tego powodu
Firmy dały zbyt wysoką cena kamienia. Gmina powinna dyktować warunki, co do przetargu na
kamień. 

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – odpowiedziała, że dwie firmy. Wyjaśniła, że Gmina
nie ma innej możliwości zakupu kamienia, jak w drodze przetargu. 

Radny Piotr Strzelecki – uważa, że Gmina mogła odstąpić od przetargu.

Kierownik  ref.  TIiGG Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  Ustawa  Prawo zamówień
publicznych  nie  daje  możliwości,  by  w każdym momencie  unieważnić  przetarg.  Wyjaśniła,  że
naruszenie  przepisu  skutkuje  tym,  że  Pan  Burmistrz  wraz  z  Panią  Skarbnik  będą  stawali  na
dyscyplinę finansów publicznych. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  odniosła  się  do  zapytania  Radnego  Marcina
Dunajskiego odnośnie  budowy drogi  w miejscowości  Chełmoniec  i  poinformowała,  że odcinek
drogi  tzw.  Marchewka  ma długość  1,7  km,  drugi  odcinek  1,1  km,  szerokość  obu dróg będzie
wynosiła 4 metry, asfalt 2x 4 cm. 

Radny Grzegorz Regulski –  poprosił Gminę o pomoc w wystąpieniu do Poczty o przywrócenie
ustawienia  skrzynki  pocztowej  w  miejscowości  Wielka  Łąka.  Dodał,  że  wspólnie  z  sołtysem
znaleźli odpowiednie miejsce na umieszczenie skrzynki.

Radny Jerzy Koralewski  – zapytał czy wystąpiono na piśmie z wnioskiem o pozyskanie kwoty
2 000 000,00 zł dla Wielkiej Łąki.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odpowiedział, że tak.

Radny Jerzy Koralewski – zapytał kiedy Skate Park zostanie oddany do użytku. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – poinformowała, że do końca bieżącego roku. 
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Radny Robert Bejgier – zapytał co stoi na przeszkodzie, skoro Gmina posiada pieniądze.

Zastępca  Kierownika  ref.  TIiGG  Małgorzata  Dębińska –  poinformowała,  że  w  zeszłym
tygodniu w Jej zakres obowiązków została przekazana realizacja tego projektu. Nie ma informacji,
co  do  tej  pory się  działo.  Wyjaśniła,  że  wystąpiła  do  Urzędu Marszałkowskiego,  o  możliwość
podziału projektu na etapy oraz wydłużenia realizacji projektu, do przyszłego roku. W obecnym
aneksie termin realizacji Skate Parku opiewa na terminie do końca czerwca br. Fizycznie nie jest
w stanie przeprowadzić postępowania przetargowego, zgodnie z Ustawą, ani wybrać wykonawcy,
a wykonawca wykonać zadania w terminie. Wyjaśniła, ze do końca tego roku zostanie wykonany
Skate Park, a do końca czerwca 2024 roku drugi etap inwestycji.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – poinformował, że Radni muszą wytypować
osobę, która będzie reprezentowała Radę w Europejskim Korpusie Radnych. 
Rada Miejska w Kowalewie Pomorskim jednogłośnie wytypowała na delegata Radnego Jerzego
Orłowskiego.

Ad.8. Zakończenie.
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1618 zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera 13 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
                                                                                                            PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
                                                                                                                       REWIZYJNEJ
                                                                                                                     /-/Stanisław Kaznowski


